

CHAMBRE DES REPRÉSENTANTS
DE BELGIQUE

30 octobre 2020

PROPOSITION DE RÉSOLUTION

**visant à condamner les violations
des droits de l'homme
au Kazakhstan**

(déposée par Mme Sophie Rohonyi et
M. François De Smet)

BELGISCHE KAMER VAN
VOLKSVERTEGENWOORDIGERS

30 oktober 2020

VOORSTEL VAN RESOLUTIE

**waarbij wordt gevraagd
de mensenrechtenschendingen
in Kazachstan te veroordelen**

(ingedien door mevrouw Sophie Rohonyi en
de heer François De Smet)

03396

<i>N-VA</i>	: <i>Nieuw-Vlaamse Alliantie</i>
<i>Ecolo-Groen</i>	: <i>Ecologistes Confédérés pour l'organisation de luttes originales – Groen</i>
<i>PS</i>	: <i>Parti Socialiste</i>
<i>VB</i>	: <i>Vlaams Belang</i>
<i>MR</i>	: <i>Mouvement Réformateur</i>
<i>CD&V</i>	: <i>Christen-Démocratique en Vlaams</i>
<i>PVDA-PTB</i>	: <i>Partij van de Arbeid van België – Parti du Travail de Belgique</i>
<i>Open Vld</i>	: <i>Open Vlaamse liberalen en democraten</i>
<i>sp.a</i>	: <i>socialistische partij anders</i>
<i>cdH</i>	: <i>centre démocrate Humaniste</i>
<i>DéFI</i>	: <i>Démocrate Fédéraliste Indépendant</i>
<i>INDEP-ONAFH</i>	: <i>Indépendant - Onafhankelijk</i>

<i>Abréviations dans la numérotation des publications:</i>		<i>Afkorting bij de nummering van de publicaties:</i>	
<i>DOC 55 0000/000</i>	<i>Document de la 55^e législature, suivi du numéro de base et numéro de suivi</i>	<i>DOC 55 0000/000</i>	<i>Parlementair document van de 55^e zittingsperiode + basisnummer en volgnummer</i>
<i>QRVA</i>	<i>Questions et Réponses écrites</i>	<i>QRVA</i>	<i>Schriftelijke Vragen en Antwoorden</i>
<i>CRIV</i>	<i>Version provisoire du Compte Rendu Intégral</i>	<i>CRIV</i>	<i>Voorlopige versie van het Integraal Verslag</i>
<i>CRABV</i>	<i>Compte Rendu Analytique</i>	<i>CRABV</i>	<i>Beknopt Verslag</i>
<i>CRIV</i>	<i>Compte Rendu Intégral, avec, à gauche, le compte rendu intégral et, à droite, le compte rendu analytique traduit des interventions (avec les annexes)</i>	<i>CRIV</i>	<i>Integraal Verslag, met links het defi nitieve integraal verslag en rechts het vertaald beknopt verslag van de toespraken (met de bijlagen)</i>
<i>PLEN</i>	<i>Séance plénière</i>	<i>PLEN</i>	<i>Plenum</i>
<i>COM</i>	<i>Réunion de commission</i>	<i>COM</i>	<i>Commissievergadering</i>
<i>MOT</i>	<i>Motions déposées en conclusion d'interpellations (papier beige)</i>	<i>MOT</i>	<i>Moties tot besluit van interpellaties (beigekleurig papier)</i>

DÉVELOPPEMENTS

MESDAMES, MESSIEURS,

La crise à laquelle nous faisons face depuis quelques mois est probablement la crise la plus grave qu'il nous ait été donné de vivre au 21^e siècle. La pandémie du COVID-19, ou de coronavirus, a contaminé à ce jour tous les États du monde, provoquant dans son sillage une crise économique et sanitaire dévastatrice. La crise ne s'arrête cependant pas là. Celle-ci a, en effet, également permis aux régimes autoritaires à travers le monde de renforcer leur emprise sur le pouvoir et de restreindre encore davantage les droits de l'homme. Nous ne pouvons plus agir comme si de tels événements tragiques avaient lieu uniquement dans des pays lointains. À l'extérieur comme à l'intérieur de nos frontières, des individus aux penchants antidémocrates menacent les valeurs de l'État de droit et les droits de l'homme. En rejoignant la Hongrie et la Pologne au rang des États dans lesquels les valeurs démocratiques sont sur le fil du rasoir, la Biélorussie a récemment vu sa société civile se mobiliser contre la prise de pouvoir illégitime d'Alexandre Loukachenko. Dans les rues de Minsk, le peuple biélorusse se bat, depuis août dernier, pour ses droits et son avenir démocratique.

La République du Kazakhstan est le principal partenaire commercial de l'Union européenne en Asie centrale. Lors de son indépendance en 1991, elle s'est engagée à construire une société démocratique fondée sur le principe de légalité et l'État de droit. Force est de constater que cet objectif semble avoir changé aujourd'hui.

Les persécutions de l'opposition, de manifestants pacifiques, d'activistes de la société civile, de défenseurs des droits de l'homme et d'avocats ont atteint des niveaux d'une ampleur sans précédent dans l'histoire kazakhe. En deux ans et demi, près de 7 000 personnes ont fait l'objet de détentions arbitraires en raison de leur participation à des manifestations pacifiques. Ce nombre augmente sensiblement si l'on y ajoute tous les individus persécutés.

Les participants aux rassemblements pacifiques, aux mouvements d'opposition ou formulant des critiques à l'encontre du gouvernement encourrent de véritables peines de prison. D'ailleurs, actuellement, au moins 21 individus sont enfermés dans des établissements pénitentiaires ou sont en détention préventive en raison de leurs activités civiles ou humanitaires, leur participation à des manifestations pacifiques ou pour des critiques formulées à l'encontre des autorités sur les réseaux sociaux. Au moins 39 activistes risquent de

TOELICHTING

DAMES EN HEREN,

De crisis die we nu al maanden doormaken, is wellicht de meest ernstige die we in deze 21^e eeuw te verduren hebben gekregen. De COVID-19-pandemie, of de coronacrisis, heeft wereldwijd geen enkel land ongemoeid gelaten en heeft in haar zog een verwoestende economische en gezondheidscrisis teweeggebracht. Deze crisis heeft echter nog andere gevolgen. Autoritaire regimes wereldwijd maken ervan gebruik om hun machtspositie te verstevigen en de mensenrechten nog meer aan banden te leggen. We mogen niet langer doen alsof zulke tragische gebeurtenissen zich alleen in verre landen afspelen. Zowel buiten als binnen onze landsgrenzen bedreigen individuen met een antidemocratisch gedachtegoed de waarden van de rechtsstaat en de rechten van de mens. Eerder al waren in Hongarije en Polen de democratische waarden in het verdomhoekje beland; onlangs is ook in Belarus de civiele maatschappij in opstand gekomen tegen de onrechtmatige manier waarop Aleksandr Loekasjenko almaar meer macht inpalmpt. Sinds augustus jongstleden vecht het Belarussische volk in de straten van Minsk voor zijn rechten en voor zijn democratische toekomst.

In Centraal-Azië is de Republiek Kazachstan de belangrijkste handelspartner van de Europese Unie. Toen het land in 1991 onafhankelijk werd, heeft het zich verbonden tot de uitbouw van een democratische samenleving op basis van het legaliteitsbeginsel en van de rechtsstaat. Het ziet ernaar uit dat van die doelstelling thans geen sprake meer is.

De vervolging van oppositieleden, van vreedzame betogers, van middenveldactivisten, van mensenrechtenverdedigers en van advocaten heeft niveaus bereikt die nooit eerder in de Kazachse geschiedenis zijn gezien. In twee en een half jaar tijd zijn bijna 7 000 mensen willekeurig aangehouden geweest omdat ze deelnamen aan vreedzame betogingen. Tellen we daar nog alle vervolgde individuele personen bij, dan ligt dat aantal nog veel hoger.

Mensen die aan vreedzame samenscholingen of aan oppositiebewegingen deelnemen of die kritiek uiten op de regering, belanden zonder meer in de gevangenis. Momenteel zijn minstens 21 mensen opgesloten in een gevangenis of in voorlopige hechtenis geplaatst op grond van hun civiele of humanitaire activiteiten, hun deelname aan vreedzame betogingen of hun kritische commentaren jegens de autoriteiten op sociale media. Minstens 39 activisten dreigen opnieuw in de gevangenis te belanden wegens lopende strafzaken, terwijl 20 andere

se retrouver en prison à la suite d'affaires criminelles pendantes, alors que des restrictions de liberté ont été imposées à 20 autres militants.

Le Royaume de Belgique et, plus généralement, l'Union européenne défendent depuis longtemps le respect des principes démocratiques à travers le monde. À cet égard, la lutte contre la pandémie du COVID-19 et ses conséquences incluent également la lutte pour les valeurs que nous partageons avec la République du Kazakhstan.

Sophie ROHONYI (DéFI)
François DE SMET (DéFI)

militanten vrijheidsbeperkende maatregelen opgelegd hebben gekregen.

Het Koninkrijk België en meer algemeen de Europese Unie komen al sinds heugenis op voor de inachtneming van de democratische beginselen wereldwijd. In dat opzicht maakt de strijd voor de waarden die wij met de Republiek Kazachstan gemeen hebben, deel uit van de strijd tegen de COVID-19-pandemie en de gevolgen ervan.

PROPOSITION DE RÉSOLUTION

LA CHAMBRE DES REPRÉSENTANTS,

A. considérant l'accord de partenariat et de coopération renforcée (APCR) entre l'Union européenne et ses États membres, d'une part, et la République du Kazakhstan, d'autre part, qui est entré entièrement en vigueur le 1^{er} mars 2020;

B. considérant que le Kazakhstan est lié par la Déclaration universelle des droits de l'homme, le Pacte international relatif aux droits civils et politiques et la Convention des Nations Unies contre la torture et autres peines ou traitements cruels, inhumains ou dégradants;

C. considérant la résolution du Parlement européen du 14 mars 2019 sur la situation des droits de l'homme au Kazakhstan (2019/2610(RSP));

D. considérant la résolution du Parlement européen du 14 mars 2019 sur un régime de sanctions européen pour les violations des droits de l'homme (2019/2580(RSP));

E. considérant la résolution n° 2252 (2019) du 22 janvier 2019 de l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe intitulée "Lutter contre l'impunité par la prise de sanctions ciblées dans l'affaire Sergueï Magnitski et les situations analogues";

F. considérant le rapport annuel de l'Union européenne sur les droits de l'homme et la démocratie dans le monde en 2019 approuvé le 15 juin 2020 par le Conseil européen;

G. considérant que le Kazakhstan a adhéré au Groupe d'États contre la corruption (GRECO) du Conseil de l'Europe le 16 janvier 2020;

H. considérant que le Kazakhstan a adhéré à la Commission européenne pour la démocratie par le droit (Commission de Venise) le 13 mars 2012;

I. considérant les dialogues annuels sur les droits de l'homme entre l'Union européenne et le Kazakhstan;

J. considérant le Conseil de coopération UE-Kazakhstan du 20 janvier 2020;

K. considérant le troisième examen périodique universel du Kazakhstan (novembre 2019) du Conseil des droits de l'homme des Nations Unies;

VOORSTEL VAN RESOLUTIE

DE KAMER VAN VOLKSVERTEGENWOORDIGERS,

A. verwijst naar de versterkte partnerschaps- en samenwerkingsovereenkomst tussen de Europese Unie en haar lidstaten, enerzijds, en de Republiek Kazachstan, anderzijds, die op 1 maart 2020 ten volle van kracht is geworden;

B. geeft aan dat Kazachstan is gebonden door de Universele Verklaring van de Rechten van de Mens, door het Internationaal VN-Verdrag inzake burgerrechten en politieke rechten en door het VN-Verdrag tegen foltering en andere wrede, onmenselijke of onterende behandeling of bestrafing;

C. verwijst naar de resolutie van het Europees Parlement van 14 maart 2019 over de mensenrechtensituatie in Kazachstan (2019/2610(RSP));

D. verwijst naar de resolutie van het Europees Parlement van 14 maart 2019 over een Europese sanctieregeling voor mensenrechtenschendingen (2019/2580(RSP));

E. verwijst naar resolutie nr. 2252 (2019) van 22 januari 2019 van de Parlementaire Vergadering van de Raad van Europa, met als opschrift "Sergei Magnitsky and beyond – fighting impunity by targeted sanctions";

F. verwijst naar het jaarverslag van de Europese Unie over mensenrechten en democratie in de wereld in 2019, zoals op 15 juni 2020 goedgekeurd door de Europese Raad;

G. wijst erop dat Kazachstan sinds 16 januari 2020 lid is van de Groep van Staten tegen Corruptie (Greco) van de Raad van Europa;

H. attendeert erop dat Kazachstan op 13 maart 2012 is toegetreden tot de Europese Commissie voor democratie middels het recht (Commissie van Venetië);

I. attendeert op de jaarlijkse mensenrechtendialozen tussen de Europese Unie en Kazachstan;

J. verwijst naar de Samenwerkingsraad EU-Kazachstan van 20 januari 2020;

K. verwijst naar de derde *Universal Periodic Review* van Kazachstan (november 2019) van de VN-Mensenrechtenraad;

L. considérant que l'élection présidentielle extraordinaire du 9 juin 2019 n'a pas été reconnue comme équitable par l'Organisation pour la sécurité et la coopération en Europe (OSCE) qui a détecté des irrégularités électORALES systéMIques;

M. considérant que les autorités kazakhes n'ont pas amendé certains articles du Code pénal ayant une portée trop large, en particulier les articles 174 ("incitation à la discorde sociale, nationale, générique, raciale, de classe ou religieuse") et 274 ("disséminer sciemment de fausses informations");

N. considérant que la nouvelle loi sur les rassemblements pacifiques a été adoptée durant l'état d'urgence sans concertation avec la société civile et que celle-ci n'a pas été révisée substantiellement pour tenir compte des recommandations présentées par le rapporteur spécial des Nations Unies sur les droits à la liberté de réunion pacifique et d'association et par le directeur du Bureau des institutions démocratiques et des droits de l'homme (BIDDH) de l'OSCE; considérant que la nouvelle loi précitée ne répond fondamentalement pas aux normes internationales et restreint indûment le droit de réunion pacifique;

O. considérant le fait que les autorités kazakhes nient avoir interdit des manifestations pacifiques et des piquets de grève individuels, au moins à neuf reprises, dans quatre villes différentes, depuis le 9 septembre 2020, alors qu'une "procédure de notification" prévue légalement avait été annoncée par le président Tokayev; considérant que les trois décisions de ne pas autoriser la tenue de manifestations pacifiques à Aktau étaient fondées sur des "mesures de quarantaine"; considérant qu'à l'occasion de la 18^e réunion du Conseil de coopération UE-Kazakhstan, l'Union européenne a rappelé que les mesures d'urgence liée à la pandémie de COVID-19 ne devaient pas être utilisées pour limiter l'espace démocratique. Celle-ci souligne également que l'application de la loi sur les rassemblements pacifiques devait respecter les droits fondamentaux des citoyens kazakhes;

P. considérant que, au cours des manifestations pacifiques du 25 septembre 2020, 208 persécutions ont eu lieu dans 26 villes différentes, en ce compris 154 détentions arbitraires; considérant que les défenseurs des droits de l'homme ont enregistré au moins 80 cas de persécutions politiques préventives entre le 11 et le 25 septembre 2020; considérant que des perquisitions ont eu lieu aux domiciles des militants de la société civile Yeldos Kyrykbayev, Zhazira Kambarova, Nazira Lesova et Nazira Lepesova, dans le cadre de poursuites pénales fondées sur des "accusations d'extrémisme";

L. merkt op dat de Organisatie voor Veiligheid en Samenwerking in Europa (OVSE) bij de buitengewone presidentsverkiezingen van 9 juni 2019 systemische onregelmatigheden heeft vastgesteld en ze bijgevolg niet heeft erkend als eerlijk verlopen verkiezingen;

M. wijst erop dat de Kazachse overheid bepaalde, al te ruim opgevattte artikelen van het strafwetboek niet heeft geamendeerd; het gaat met name om artikel 174 ("het aanzetten tot sociale, nationale, clangebonden, raciale, klassengebonden of religieuze tweedracht") en artikel 274 ("het bewust verspreiden van valse informatie");

N. vestigt er de aandacht op dat de nieuwe wet op vreedzame samenscholingen tijdens de noodtoestand werd aangenomen zonder overleg met het middenveld en dat die wet niet terdege werd bijgestuurd om rekening te houden met de aanbevelingen van de speciaal rapporteur van de Verenigde Naties voor het recht op vrijheid van vreedzame vergadering en van vereniging en op die van het hoofd van het Bureau voor Democratische Instellingen en Mensenrechten (ODIHR) van de OVSE; dat voormelde nieuwe wet ten gronde niet met de internationale normen spoort en het recht op vreedzame vergadering onrechtmatig fnuikt;

O. geeft aan dat de Kazachse overheid ontket dat ze sinds 9 september 2020 bij minstens negen gelegenheden en in vier verschillende steden vreedzame manifestaties en individuele stakingsposten heeft verboden, terwijl president Tokayev een bij wet opgelegde kennisgevingsprocedure in uitzicht had gesteld; dat de drie beslissingen om de organisatie van vreedzame betogen in Aktau niet toe te staan, gegrond waren op zogenaamde "quarantainemaatregelen"; dat de Europese Unie er ter gelegenheid van de achttiende vergadering van de Samenwerkingsraad EU-Kazachstan aan heeft herinnerd dat de noodmaatregelen in verband met de COVID-19-pandemie niet mochten worden gebruikt om de democratische ruimte te beknotten; dat zij tevens heeft benadrukt dat bij de toepassing van de wet op de vreedzame samenscholingen de grondrechten van de Kazachse burgers in acht moeten worden genomen;

P. merkt op dat er tijdens de vreedzame betogen van 25 september 2020 208 vervolgingen in 26 verschillende steden hebben plaatsgehad, waarbij 154 mensen willekeurig zijn aangehouden; dat de mensenrechtenverdedigers weet hebben van minstens 80 gevallen van preventieve politieke vervolging tussen 11 en 25 september 2020; dat huiszoeken zijn verricht in de woningen van de middenveldmilitanten Yeldos Kyrykbayev, Zhazira Kambarova, Nazira Lesova en Nazira Lepesova, in het raam van strafvorderingen op grond van "beschuldigingen van extremisme";

Q. considérant que l'actuelle liste de prisonniers politiques au Kazakhstan comprend les noms de 16 citoyens; considérant que Maks Bokayev, Almat Zhumagulov, Kenzhebek Abishev, Aset Abishev, Yerzhan Yelshibayev et Aron Atabek continuent de purger leur peine de prison; considérant que les autorités ont remplacé les peines de restriction de liberté par des peines de prison pour les activistes de la société civile Medet Yeseneyev, Askar Ibrayev et Serik Idyryshev; considérant que, en ce qui concerne Maks Bokayev, les autorités refusent de se conformer à la demande de libération formulée par les Nations Unies dans une recommandation;

R. considérant que l'activiste de la société civile et défenseur des droits de l'homme, Dulat Agadil, est décédé en détention préventive à Nur-Sultan le 25 février 2020, après avoir été torturé et s'être vu refuser délibérément des soins médicaux d'urgence dans les dernières heures précédant son décès; considérant que l'enquête sur les circonstances de sa mort n'a pas été menée de manière minutieuse et transparente; considérant que les membres de la famille de Dulat Agadil se sont vus refuser l'accès aux vidéos montrant les dernières heures de la vie de celui-ci en détention préventive; considérant que le ministère public a engagé des poursuites pénales à l'encontre des militants de la société civile qui ont filmé le cadavre de Dulat Agadil afin de démontrer les tortures qui lui furent infligées;

S. considérant que plus de 200 activistes de la société civile ont fait face à une répression politique et une détention arbitraire à la suite de leur participation à une cérémonie de commémoration en l'honneur de Dulat Agadil et du soutien humanitaire apporté à la famille de ce dernier; considérant qu'au moins 40 cas de poursuites pénales ont été ouverts à l'encontre notamment de Ruslan Nurkanov, Aigul Akberdy, Bauyrzhan Sarkulov, Alibek Moldin, Berik Nogayev, Okhasov Orynbai, Aklima Tuxikova, Kanat Jakupov, Ninagul Dzhumaniyazova, Murat Baidauletov, Murat Sapiyev, Aizhan Akisheva, Kuat Uvaliyev, Kairat Sultanbekov, Gulzipa Dzhaukerova, Daulet Zylgarin et Omirbai Sabyrov; considérant que Yerbol Yeskhozhin et Aibek Sabitov ont été condamnés à une amende pour "insulte à un représentant de l'autorité";

T. considérant que la torture et l'impunité restent la norme au Kazakhstan et constituent un phénomène systémique;

U. considérant que la défenseure des droits de l'homme, Elena Semenova, est actuellement persécutée pour avoir rendu public des incidents impliquant des actes de torture et l'absence de soins médicaux appropriés dans les lieux de détention;

Q. wijst erop dat op de jongste lijst van politieke gevangenen in Kazachstan de namen van 16 burgers staan; dat Maks Bokayev, Almat Zhumagulov, Kenzhebek Abishev, Aset Abishev, Yerzhan Yelshibayev en Aron Atabek nog steeds hun celstraf uitzitten; dat de overheid de vrijheidsbeperkende maatregelen door celstraffen heeft vervangen voor de middenveldactivisten Medet Yeseneyev, Askar Ibrayev en Serik Idyryshev; dat de overheid, wat Maks Bokayev betreft, weigert in te gaan op het verzoek tot vrijlating dat de Verenigde Naties in een aanbeveling hebben geformuleerd;

R. geeft aan dat middenveldactivist en mensenrechtenverdediger Dulat Agadil op 25 februari 2020 in Nur-Sultan is overleden terwijl hij in voorlopige hechtenis zat, nadat hij werd gefolterd en nadat hem in de laatste uren voor zijn dood doelbewust de nodige medische spoedhulp werd ontzegd; dat het onderzoek naar de omstandigheden van zijn dood niet nauwkeurig en transparant is verlopen; dat zijn familieleden geen inzage hebben gekregen in de beelden van zijn laatste levensuren in voorlopige hechtenis; dat het openbaar ministerie strafvorderingen heeft ingesteld tegen de middenveldmilitanten die het lichaam van Dulat Agadil hebben gefilmd om de hem toegebrachte foltering te bewijzen;

S. wijst erop dat meer dan 200 middenveldactivisten met politieke repressie en willekeurige opsluiting te maken hebben gekregen nadat ze aan een ceremonie ter nagedachtenis van Dulat Agadil hadden deelgenomen en humanitaire steun aan diens familie hadden geboden; dat in minstens 40 gevallen strafvervolging is ingesteld, onder meer tegen Ruslan Nurkanov, Aigul Akberdy, Bauyrzhan Sarkulov, Alibek Moldin, Berik Nogayev, Okhasov Orynbai, Aklima Tuxikova, Kanat Jakupov, Ninagul Dzhumaniyazova, Murat Baidauletov, Murat Sapiyev, Aizhan Akisheva, Kuat Uvaliyev, Kairat Sultanbekov, Gulzipa Dzhaukerova, Daulet Zylgarin en Omirbai Sabyrov; dat Yerbol Yeskhozhin en Aibek Sabitov tot een geldboete veroordeeld zijn geweest wegens "smaad aan een vertegenwoordiger van de overheid";

T. stelt vast dat foltering en straffeloosheid in Kazachstan de norm blijven en een systemisch gegeven zijn;

U. wijst erop dat mensenrechtenverdedigster Elena Semenova momenteel wordt vervolgd omdat zij incidenten openbaar heeft gemaakt waarbij sprake was van foltering en waarbij in de detentieplaatsen geen passende geneeskundige verzorging werd geboden;

V. considérant que l'activiste de la société civile Amanbike Meirkhanova est décédée dans des circonstances troubles et que l'activiste Serik Orazov est décédé à la suite d'une tentative d'enfermement par un officier de police; considérant que l'officier de police en question, qui a eu recours à une technique de strangulation à l'encontre de Serik Orazov, n'a pas été traduit en justice; considérant que les militants de la société civile Murat Baimagambetov et Kairat Sultanbekov ont subi d'importantes violences physiques et se sont vus refuser une aide médicale adéquate;

W. considérant que, le 19 mai 2020, par décision occulte d'une cour de justice, les autorités ont interdit le mouvement d'opposition pacifique "Parti de la Rue" (*Koshe Partiyasy*) composé de plus de 177 000 partisans; considérant que l'avocat Galym Nurpeisov, représentant du groupe des fondateurs du "Parti de la Rue", s'est vu refuser le droit de faire appel de cette décision; considérant qu'au moins 38 militants de la société civile sont poursuivis politiquement dans des affaires pénales pour avoir manifesté leur soutien au "Parti de la Rue"; considérant que, parmi ces militants, Askhat Zheksebayev, Kairat Klyshev, Abai Begimbetov, Askar Nurmaganov et Marat Duisembiyev ont été placés en détention préventive et que Nurbol Onerkhan, Dametkan Aspandiyarova et Aigul Utепова ont été assignés à résidence;

X. considérant que la militante de la société civile Dametkan Aspandiyarova encourt jusqu'à 14 ans de prison pour avoir participé à des manifestations pacifiques et organisé une collecte de fonds pour les familles de prisonniers politiques et la famille de Dulat Agadil; considérant que les militants de la société civile Bagdat Baktybayev et Murat Baimagambetov ont été arrêtés et risquent jusqu'à huit ans de prison pour avoir participé à des manifestations pacifiques, apporté un soutien humanitaire à la famille de Dulat Agadil et exprimé des critiques à l'encontre du gouvernement;

Y. considérant que la liberté d'expression reste aujourd'hui considérablement restreinte; considérant que le blogueur YouTube Azamat Baikenov a été condamné à un an de restriction de liberté pour avoir apporté son soutien au mouvement d'opposition pacifique *Democratic Choice of Kazakhstan* (DCK), interdit par décision occulte du 13 mars 2018; considérant qu'Alnur Iliyashev a été condamné à trois ans de restriction de liberté pour avoir critiqué le parti au pouvoir, Nour-Otan;

Z. considérant que le Rapporteur spécial des Nations Unies sur la promotion et la protection des droits de l'homme et des libertés fondamentales dans la lutte antiterroriste a exprimé ses inquiétudes quant à la pratique des autorités kazakhes consistant à avoir recours

V. wijst erop dat middenveldactiviste Amanbike Meirkhanova in duistere omstandigheden is overleden en dat activist Serik Orazov is omgekomen na een poging van een politieofficier om hem op te sluiten; dat de politieofficier in kwestie, die tegen Serik Orazov gebruik heeft gemaakt van een wurgtechniek, niet voor het gerecht is gedaagd; dat de middenveldmilitanten Murat Baimagambetov en Kairat Sultanbekov ernstig lichamelijk geweld hebben ondergaan en dat hun adequate medische hulp is geweigerd;

W. geeft aan dat de autoriteiten op 19 mei 2020 krachtnaens een geheime beslissing van een gerechtshof de vreedzame, meer dan 177 000 aanhangers tellende oppositiebeweging *Koshe Partiyasy* (de zogenaamde "Straatpartij") hebben verboden; dat aan advocaat Galym Nurpeisov, de vertegenwoordiger van de groep oprichters van de "Straatpartij", het recht is ontzegd om tegen die beslissing in beroep te gaan; dat ten minste 38 middenveldmilitanten politiek worden vervolgd in strafzaken, omdat zij aan de "Straatpartij" hun steun hebben betuigd; dat van die militanten met name Askhat Zheksebayev, Kairat Klyshev, Abai Begimbetov, Askar Nurmaganov en Marat Duisembiyev in voorlopige hechtenis zijn genomen en dat Nurbol Onerkhan, Dametkan Aspandiyarova en Aigul Utепова onder huisarrest zijn geplaatst;

X. wijst erop dat voor middenveldmilitante Dametkan Aspandiyarova tot wel 14 jaar gevangenisstraf dreigt wegens haar deelname aan vreedzame demonstraties en voor het organiseren van een geldinzamelingsactie voor de families van politieke gevangenen en voor de familie van Dulat Agadil; dat de middenveldactivisten Bagdat Baktybayev en Murat Baimagambetov zijn gearresteerd en tot acht jaar gevangenisstraf riskeren voor hun deelname aan vreedzame demonstraties, voor het verlenen van humanitaire steun aan de familie van Dulat Agadil en voor hun kritiek op de regering;

Y. stelt vast dat de vrijheid van meningsuiting ook vandaag nog danig wordt ingeperkt; dat YouTube-blogger Azamat Baikenov tot één jaar vrijheidsinperking is veroordeeld voor zijn steun aan de vreedzame oppositiebeweging *Democratic Choice of Kazakhstan* (DCK), die bij een geheime beslissing van 13 maart 2018 werd verboden; dat Alnur Iliyashev tot drie jaar vrijheidsinperking is veroordeeld voor zijn kritiek op de aan de macht zijnde Noer-Otan-partij;

Z. geeft aan dat de speciaal rapporteur van de VN inzake de bevordering en bescherming van de mensenrechten en de fundamentele vrijheden bij de bestrijding van terrorisme zijn ongerustheid heeft geuit over de praktijk van de Kazachse autoriteiten om tegen politieke

à des lois relatives à l'extrémisme contre des groupes et opposants politiques;

AA. considérant que la police a recours à un usage abusif de la force à l'encontre de manifestants pacifiques et d'activistes de la société civile; considérant que la militante Kanchai Shermakhanbetova a été condamnée à un an de restriction de liberté pour "recours à la violence à l'encontre d'un représentant des autorités" à des fins d'autodéfense;

BB. considérant que la Cour nationale française du droit d'asile (CNDA) a reconnu comme réfugié politique le dirigeant exilé du "DCK", Mukhtar Ablyazov; considérant que les autorités kazakhes, par le biais de la banque kazakhe BTA, ont enclenché des poursuites pénales à l'encontre de Mukhtar Ablyazov; considérant que la CNDA a établi que les arrestations arbitraires, les détenions hors du cadre judiciaire et la torture des opposants politiques en prison sont des pratiques auxquelles les autorités kazakhes recourent couramment; considérant que la CNDA a établi que la décision d'interdire le mouvement d'opposition "DCK" était formulée en termes vagues et que ce type d'infraction pénale constituait un délit politique par nature;

CC. considérant que les autorités kazakhes ont eu recours aux mécanismes d'entraide mutuelle à des fins de poursuite de manière abusive et ont saisi tous les documents de la réfugiée politique en Belgique, avocate et défenseure des droits de l'homme, Bota Jardemalie; considérant que Mme Jardemalie a été victime d'une tentative d'enlèvement, en particulier au regard de l'utilisation abusive d'INTERPOL par les autorités kazakhes dans le but de rapatrier de force des individus poursuivis pour des motifs politiques; considérant que les autorités kazakhes ont pris en otage Iskander Yerimbetov, frère de Mme Jardemalie, pendant plus de deux ans afin de faire pression sur celle-ci; considérant que la santé de M. Yerimbetov s'est fortement dégradée en raison de mauvais traitements et de torture en prison, comme rapporté notamment par le Groupe de travail des Nations Unies sur la détention arbitraire, l'OSCE et le Parlement européen;

DD. considérant que les autorités persécutent des professionnels de la santé, tels que Duman Aitzhanov, des défenseurs des droits de l'homme, tels que Dana Zhanay et Altynai Tuxikova, ainsi que des activistes de la société civile ayant exprimé leurs inquiétudes sur la situation liée à la pandémie de COVID-19 dans le pays;

EE. considérant que les autorités kazakhes continuent à persécuter les défenseurs des droits de l'homme; considérant que la défenseure des droits de l'homme Anya Shukeyeva a été condamnée à payer une amende à la

groeperingen en opposanten wetten ter beteugeling van extremisme te hanteren;

AA. stelt vast dat de politie buitensporig veel geweld gebruikt tegen vreedzame demonstranten en middenveldactivisten; dat activiste Kanchai Shermakhanbetova tot één jaar vrijheidsinperking is veroordeeld omdat zij uit zelfverdediging "geweld heeft gebruikt tegen een overheidsvertegenwoordiger";

BB. attendeert erop dat het Franse nationaal hof voor asielrecht *Cour nationale du droit d'asile* – CNDA) de verbannen leider van de DCK, Mukhtar Ablyazov, als politiek vluchteling heeft erkend; dat de Kazachse autoriteiten via de Kazachse bank BTA strafvervolging hebben ingesteld tegen Mukhtar Ablyazov; dat het CNDA heeft vastgesteld dat willekeurige arrestaties, buitengerechtelijke detenties en foltering van politieke tegenstanders in de gevangenis praktijken zijn waarnaar de Kazachse autoriteiten vaak teruggronden; dat het CNDA heeft vastgesteld dat de beslissing om de oppositiebeweging DCK te verbieden in vage bewoeringen was geformuleerd en dat dit soort strafrechtelijke inbreuken van nature een politiek misdrijf vormen;

CC. stelt vast dat de Kazachse autoriteiten met het oog op vervolging de regelingen inzake wederzijdse samenwerking hebben misbruikt en alle documenten in beslag hebben genomen van Bota Jardemalie, een politiek vluchtelinge in België, advocate en mensenrechtenverdedigster; dat mevrouw Jardemalie het slachtoffer is geweest van een ontvoeringspoging, waarbij de Kazachse autoriteiten meer bepaald abusievelijk Interpol inschakelen met de bedoeling mensen die om politieke redenen worden vervolgd, met geweld te repatriëren; dat de Kazachse autoriteiten Iskander Yerimbetov, de broer van mevrouw Jardemalie, meer dan twee jaar lang hebben gegijzeld om haar onder druk te zetten; dat de gezondheid van de heer Yerimbetov ernstig is verslechterd als gevolg van mishandeling en foltering in de gevangenis, zoals met name is gerapporteerd door de Werkgroep Willekeurige Detentie van de Verenigde Naties, de OVSE en het Europees Parlement;

DD. stelt vast dat de autoriteiten gezondheidswerkers vervolgen, zoals Duman Aitzhanov, maar ook mensenrechtenverdedigers, zoals Dana Zhanay en Altynai Tuxikova, en middenveldactivisten die hun bezorgdheid hebben geuit omtrent de situatie in verband met de COVID-19-pandemie in het land;

EE. stelt vast dat de Kazachse autoriteiten de mensenrechtenverdedigers blijven vervolgen; dat mensenrechtenverdedigster Anya Shukeyeva tot betaling van een geldboete is veroordeeld nadat zij strafrechtelijk is

suite de poursuites pénales pour insulte à un représentant de l'autorité; considérant que les défenseurs des droits de l'homme Roza Musayeva et Nazym Serikpekova sont actuellement poursuivis pour insulte à un représentant de l'autorité; considérant que les défenseurs des droits de l'homme Zukhra Nariman, Daniyar Khassenov et Daryn Khasenov continuent de faire l'objet de harcèlement et d'intimidation; considérant que les autorités ne garantissent pas la sécurité des défenseurs des droits de l'homme;

FF. considérant que les activistes de la société civile Yernar Mukatayev, Talgat Akhmetov, Nurbergen Alikhanov, Aigul Akberdiyeva, Ablovas Dzhumayev, Ulbolsyn Turdiyeva, Aisha Yusup et Asiya Nesipbayeva ont été enlevés par la police et que Bagdat Baktybayev a été agressé par des inconnus après sa libération d'un centre de détention; considérant que les banques de deuxième rang gèlent les comptes des activistes de la société civile ainsi que ceux des membres de leur famille sans justification légale ni sanctions judiciaires, comme cela est arrivé récemment à Diana Nildibayeva;

GG. considérant que les circonstances actuelles, liées à la pandémie de COVID-19, ont permis de conférer à la Chambre des représentants d'importantes responsabilités en matière de leadership;

DEMANDE AU GOUVERNEMENT FÉDÉRAL:

1. d'inviter urgentement le Kazakhstan à respecter ses engagements internationaux relatifs aux droits de l'homme, en ce compris l'accord de partenariat et de coopération renforcée, mais aussi le droit à la liberté de réunion pacifique et d'association et la liberté d'expression;

2. de solliciter la cessation de toutes formes de représailles contre les manifestants pacifiques, les activistes de la société civile, les défenseurs des droits de l'homme, les travailleurs de la santé, les journalistes, les avocats et les mouvements d'opposition, y compris les partisans du DCK et du parti "Koshe";

3. d'exiger la réhabilitation complète et la libération immédiate de tous les militants et prisonniers politiques, en particulier Maks Bokayev, Almat Zhumagulov, Kenzhebek Abishev, Aset Abishev, Yerzhan Yelshibayev, Aron Atabek, Askhat Zheksebayev, Kairat Klyshev, Abai Begimbetov, Ruslan Ginatullin, Igor Chuprina, Igor Sychev, Medet Yeseneyev, Askar Ibrayev, Serik Idyryshev, Sanavar Zakirova, Sanat Bukenov, Askar Nurmaganov, Murat Baimagambetov, Marat Duisembiyev et Bagdat Baktybayev, ainsi que la levée des restrictions (interdiction d'utiliser les réseaux sociaux et de s'engager civilement

vervolgd wegens het beledigen van een overheidsvertegenwoordiger; dat de mensenrechtenverdedigsters Roza Musayeva en Nazym Serikpekova momenteel worden vervolgd voor het beledigen van een overheid-sambtenaar; dat de mensenrechtenverdedigers Zukhra Nariman, Daniyar Khassenov en Daryn Khasenov nog steeds worden gestalkt en geïntimideerd; dat de autoriteiten de veiligheid van de mensenrechtenverdedigers niet garanderen;

FF. stelt vast dat de middenveldactivisten Yernar Mukatayev, Talgat Akhmetov, Nurbergen Alikhanov, Aigul Akberdiyeva, Ablovas Dzhumayev, Ulbolsyn Turdiyeva, Aisha Yusup en Asiya Nesipbayeva door de politie zijn ontvoerd en dat Bagdat Baktybayev na zijn vrijlating uit een detentiecentrum door onbekenden is aangevallen; dat zogenaamde "secundaire banken" de rekeningen van de middenveldactivisten en van hun familieleden bevriezen zonder dat daarbij sprake is van enige wettelijke verantwoording of van gerechtelijke sancties, zoals dat onlangs Diana Nildibayeva is overkomen;

GG. attendeert erop dat de huidige omstandigheden in verband met de COVID-19-pandemie de Kamer van volksvertegenwoordigers belangrijke leiderschapsverantwoordelijkheden hebben verleend;

VERZOEKTE DE FEDERALE REGERING:

1. Kazachstan dringend te verzoeken niet alleen zijn internationale verbintenissen in verband met de mensenrechten – inclusief de versterkte partnerschappen en samenwerkingsovereenkomst – na te leven, maar daarnaast ook het recht op vrijheid van vreedzame vergadering en van vereniging evenals de vrijheid van meningsuiting te eerbiedigen;

2. op te roepen tot de stopzetting van alle vormen van represailles tegen de vreedzame manifestanten, middenveldactivisten, mensenrechtenverdedigers, gezondheidswerkers, journalisten, advocaten en oppositiebewegingen, inclusief de aanhangers van de DCK en van de Koshe-partij;

3. de volledige rehabilitatie en onmiddellijke vrijlating te eisen van alle politie militanten en gevangenen, inzonderheid Maks Bokayev, Almat Zhumagulov, Kenzhebek Abishev, Aset Abishev, Yerzhan Yelshibayev, Aron Atabek, Askhat Zheksebayev, Kairat Klyshev, Abai Begimbetov, Ruslan Ginatullin, Igor Chuprina, Igor Sychev, Medet Yeseneyev, Askar Ibrayev, Serik Idyryshev, Sanavar Zakirova, Sanat Bukenov, Askar Nurmaganov, Murat Baimagambetov, Marat Duisembiyev en Bagdat Baktybayev, evenals de opheffing van de aan de andere middenveldactivisten opgelegde beperkingen (het verbod

et politiquement, interdiction de quitter le pays, gel des comptes bancaires) imposées aux autres militants de la société civile;

4. d'inviter urgemment le gouvernement kazakh à mettre en œuvre les recommandations du rapporteur spécial des Nations Unies sur les droits à la liberté de réunion pacifique et d'association, du rapporteur spécial sur la promotion et la protection des droits de l'homme et des libertés fondamentales dans la lutte antiterroriste et du Bureau des institutions démocratiques et des droits de l'homme de l'OSCE;

5. de convoquer l'ambassadeur du Kazakhstan en Belgique pour faire part de nos préoccupations et revendications aux autorités kazakhes;

6. de poursuivre et d'intensifier notre coopération avec le Kazakhstan dans le domaine des droits de l'homme;

7. d'envisager, en consultation avec les pays de l'Union européenne, le recours à tous les moyens de pression possibles sur le Kazakhstan, y compris l'imposition de sanctions personnelles frappant les individus responsables de violations systématiques des droits de l'homme et de corruption;

8. de prendre des mesures supplémentaires pour apporter, par l'intermédiaire de la Commission européenne, un soutien à la société civile kazakhe, notamment, mais pas uniquement, en élargissant la portée des programmes de subventions financières aux organisations de la société civile.

15 octobre 2020

Sophie ROHONYI (DéFI)
François DE SMET (DéFI)

om de sociale netwerken te gebruiken en om zich burgerlijk en politiek te engageren, het verbod om het land te verlaten alsook de bevriezing van bankrekeningen);

4. de regering van Kazachstan dringend te verzoeken concreet uitvoering te geven aan de aanbevelingen van de speciaal rapporteur van de Verenigde Naties voor het recht op vrijheid van vreedzame vergadering en van vereniging, van de speciaal VN-rapporteur inzake de bevordering en bescherming van de mensenrechten en de fundamentele vrijheden bij de bestrijding van terrorisme, alsook van het Bureau voor Democratische Instellingen en Mensenrechten van de OVSE;

5. de ambassadeur van Kazachstan in België te ontbieden om de Kazachse autoriteiten in kennis te stellen van onze bezorgdheden en eisen;

6. onze samenwerking met Kazachstan op het gebied van de mensenrechten voort te zetten en uit te bouwen;

7. in overleg met de landen van de Europese Unie te overwegen alle mogelijke middelen aan te wenden om op Kazachstan druk uit te oefenen, *in casu* ook door persoonlijke sancties op te leggen aan de mensen die verantwoordelijk zijn voor stelselmatige schendingen van de mensenrechten en voor corruptie;

8. bijkomende maatregelen te treffen om via de Europese Commissie steun te verlenen aan het Kazachse maatschappelijk middenveld, onder meer – doch niet uitsluitend – door de draagwijdte van de financiële subsidieprogramma's ten bate van de middenveldorganisaties te verruimen.

15 oktober 2020